

# 解毒化痰法治疗毒瘀交阻型胃癌前病变临床研究\*

惠建萍<sup>1,2\*\*</sup> 马小兵<sup>1\*\*\*</sup> 沈舒文<sup>1</sup> 杜晓泉<sup>2</sup> 张耀之<sup>1</sup>

(1. 陕西中医药大学, 陕西 咸阳 712046; 2. 陕西中医药大学附属医院, 陕西 咸阳 712000)

**摘要:**目的 观察解毒化痰法治疗毒瘀交阻型胃癌前病变(PLGC)的临床疗效。方法 将190例PLGC患者随机分为治疗组及对照组各95例,治疗组91例予以特定处方用药煎剂治疗,对照组87例予以维酶素片口服,2月为1疗程,3个疗程后比较两组患者症状积分变化,评价临床疗效。结果 治疗组有效率82.42%,对照组有效率68.97%,治疗组疗效优于对照组,其差异有统计学意义( $P < 0.05$ )。治疗前后症状积分比较,治疗组在改善胃痛、痞胀、灼热、纳差、嘈杂等症状疗效优于对照组,差异有统计学意义( $P < 0.01, P < 0.05$ )。结论 解毒化痰法对毒瘀交阻型PLGC患者的临床症状有明显改善作用,有待进一步推广应用。

**关键词:**解毒化痰法;胃癌前病变;临床研究

中图分类号:R735.2 文献标识码:A 文章编号:2096-1340(2019)03-0097-05

DOI:10.13424/j.cnki.jsctcm.2019.03.026

## Clinical Study on the Treatment of Precancerous Lesions of Gastric Cancer with Toxin – Stasis Interaction by “Detoxification and Phlegm Resolving Method”

Hui Jianping<sup>1,2</sup> Ma Xiaobing<sup>1</sup> Shen Shuwen<sup>1</sup> Du Xiaoquan<sup>2</sup> Zhang Yaozhi<sup>1</sup>

(1. Shaanxi University of Chinese Medicine, Xianyang China, 712046;

2. Affiliated Hospital of Shaanxi University of Chinese Medicine, Xianyang China, 712000)

**Abstract: Objective** To observe the clinical effect of “Detoxification and Phlegm Resolving Method” in the treatment of Precancerous Lesions of Gastric Cancer (PLGC). **Methods** 190 patients with PLGC were randomly divided into treatment group and control group. The treatment group was treated with specific prescription decoction, while the control group was treated with vermectin tablets orally. The course of treatment was 2 months. After 3 courses, the changes of symptom scores were compared between the two groups, and the clinical efficacy was evaluated. **Results** The effective rate of the treatment group was 82.42%, and that of the control group was 68.97%. The curative effect of the treatment group was better than that of the control group, and the difference was statistically significant ( $P > 0.05$ ). Comparing the scores of symptoms before and after treatment, the curative effect of the treatment group was better than that of the control group in improving the symptoms of stomachache, swelling, burning, nausea, noise, etc. ( $P < 0.01, P < 0.05$ ). **Conclusion** “Detoxification and phlegm resolving method” has a significant improvement effect on the clinical symptoms of PLGC patients with toxin – stasis interaction, which needs further promotion and application.

\* 基金项目:陕西省科技厅自然科学基金基础研究计划项目(2017JM8059)

\*\* 作者简介:惠建萍(1975-),女,硕士研究生导师,副主任医师,副教授,研究方向:消化系统疾病的中西医临床及基础研究。E-mail:jbtm369@163.com

\*\*\* 通讯作者:马小兵,住院医师,E-mail:546893348@qq.com